

**တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၢ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် ထဲသိးတုၤသိး လၢကယုထီၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ကွၢ်မံၣ်တၢ်**

**တၢ်န့ၣ်ကျဲတဖၣ်**

တၢ်ကစူၤကါ လံာ်ကွီၣ်ဒိအံၤ လၢကဆူၤထီၣ် တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၢ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် ထဲသိးတုၤသိး (ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးအီၤဒ် တၢ်ယုထီၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ကွၢ်မံၣ်တၢ်) လီၤ. ဒ်လဲၣ်ဂ့ၤ, တၢ်စူၤကါလံာ်ကွီၣ်ဒိအံၤ မ့ၢ်တၢ်ယုထီၣ်အီၤလၢတၢ်မၤအီၤသ့ တမၤအီၤသ့ န့ၣ်လီၤ. **တၢ်လိာ်ဘၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤခဲလၢာ် လၢအိၣ်ဒီး ဆၢပနီၣ် (\*) လီၤ. ကွဲးဒိ လံာ်ကွီၣ်ဒိလၢတၢ်မၤပုၤအီၤဝဲဘၣ် ဒီး ဆူၤထီၣ်အီၤ ဒ်လၢလၢာ်အသိး-**

- ⇒ မိၢ်ပၢ်မ့ၢ်ဆူၤထီၣ်လံာ်ကွီၣ်ဒိအံၤန့ၣ်. ဆူၤလံာ်ကွီၣ်ဒိအနီၢ်ကီၢ် ဆူၤကီၢ်ရၢၣ်ကွီၣ်လီၢ်ကဝီၤ တက့ၢ်.
- ⇒ ကီၢ်ရၢၣ်ကွီၣ်လီၢ်ကဝီၤ မ့ၢ်ဆူၤထီၣ်လံာ်ကွီၣ်ဒိအံၤန့ၣ်. ဆူၤလံာ်ကွီၣ်ဒိအနီၢ်ကီၢ်ဆူၤ မိၢ်ပၢ်အအိၣ် တက့ၢ်.
- ⇒ လၢန့ၣ်အမံၣ်ညါ, ဆူၤလံာ်ကွီၣ်ဒိအကွဲးဒိတဘျီဆူၤ န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်စံၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဝဲၤကျိၤ (New York State Education Department), တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီဝဲၤဒီး (Office of Special Education), Room 309 EB, 89 Washington Avenue, Albany, New York, 12234, ဆူ- တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် ထဲသိးတုၤသိး ယုၣ်နံး (Due Process Unit).
- ⇒ ဝံသးစူၤပၤလၢာ် နတၢ်မၤနီၣ်မၤယါတဖၣ် အကွဲးဒိတက့ၢ်.

**သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်-** နကယုထီၣ် **တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆီ တၢ်ကျဲဘၣ်လိာ်ဖိးမံ** လၢနကီၢ်ရၢၣ်ကွီၣ်လီၢ်ကဝီၤ တဘျီလၢလၢာ်, ယုၣ်ဒီး တချုးလၢ နပတံထီၣ် တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၢ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် ထဲသိးတုၤသိးန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ယုထီၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ်**

တၢ်ယုထီၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် အကလုာ်-  တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် အအိၣ်ထံး  တၢ်ဘိးဘၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ်  တၢ်မၤချုထီၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ်

မ့ၢ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ကွၢ်မံၣ်တၢ် အဂၤတခါ အိၣ်လၢ တၢ်မၤအကျိၤအကျိၤအပူၤ လၢပုၤကွီၣ်ဖိတဂၤယီၤအံၤအဂီၢ်ခါ.  အိၣ်  တအိၣ်

နမ့ၢ်မၤနီၣ် "အိၣ်" န့ၣ်, တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ကွၢ်မံၣ်တၢ် ဝဲဒီးခိၣ် န့ၣ်မ့ၢ်မတၤလဲၣ်.

မ့ၢ် န, မ့တမ့ၢ် မိၢ်ပၢ်အပုၤခါစးအဂၤတဂၤ, ဆူၤထီၣ် တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၢ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် ထဲသိးတုၤသိး လၢပုၤကွီၣ်ဖိတဂၤယီၤအံၤအဂီၢ် လၢ အပူၤကွီၣ် 12 လါအတီၢ်ပူၤ လၢဘၣ်တၢ်ဆိကတီၢ်ကွၢ်အီၤလၢခဲခါ.  အိၣ်  တအိၣ်

နမ့ၢ်မၤနီၣ်လီၤ "မ့ၢ်," န့ၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကနၢ် လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ကွၢ်မံၣ်တၢ် ဝဲဒီးခိၣ် န့ၣ်မ့ၢ်မတၤလဲၣ်.

**ကွီၣ်ဖိအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ**

*ပုၤကွီၣ်ဖိအမံၤ (အခိၣ်ထံး/အကတၢ်ဂ့ၢ်)-	အိၣ်ပျံၣ်မုၢ်နံၤ (လၢ/သီ/န့ၣ်)-
ပုၤကွီၣ်ဖိ အကွၢ်ဂီၤတလၢတပုၤ အကလုာ်-	
*ပုၤကွီၣ်ဖိ အလီၢ်အိၣ်ဆိးထံး (တၢ်လီၢ်ဖဲပုၤကွီၣ်ဖိအိၣ်ဆိးထံး)-	
*ပုၤကွီၣ်ဖိ အံၤ မ့ၢ်ပုၤလၢအတံၣ်ယီၤတအိၣ်န့ၣ်, ဟ့ၣ်လီၤ တၢ်ဆဲးကျိၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ ဖဲမ့ၢ်အိၣ်အခါ (ထၢန့ၣ်လီၤ N/A (တဘျီထွဲ) ဖဲမ့ၢ်တသ့ မ့တမ့ၢ် တအိၣ်အခါ)-	
မိၢ်ပၢ် မ့တမ့ၢ် ပုၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီးမိၢ်ပၢ် အမံၤ-	
မိၢ်ပၢ် မ့တမ့ၢ် ပုၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီးမိၢ်ပၢ် လီၢ်အိၣ်ဆိးထံး နီၣ်ဂံၢ်-	
မ့ၢ်ဆါဒီလီၤတံစိ (ပုၤယုၣ်ဒီး ဟီၣ်ကဝီၤအနီၢ်ဂံၢ်)-	အံမ့(လ)-

**ကွီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ**

\*ကွီၣ်လၢ ပုၤကွီၣ်ဖိထီၣ်အမံၤ-

ကွီၣ်အပုၤခါစးအမံၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဆဲးကျိၤ (မ့ၢ်သ့ၣ်ညါအီၤ)-

ကီၢ်ရၢၣ်ကွီၣ်လီၢ်ကဝီၤအမံၤ မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စံၣ်ခါစးကရၢ လၢအဟံးမူဒါလၢ တၢ်မၤစၢၤ တၢ်သိၣ်တၢ်သီသနီတဖၣ်အဂီၢ်-

လီၢ်အိၣ်ဆိးထံးနီၣ်ဂံၢ် လၢ ကီၢ်ရၢၣ်ကွီၣ်လီၢ်ကဝီၤ မ့တမ့ၢ် ကီၢ်စံၣ်ခါစးကရၢအဂီၢ်-

**တၢ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၢၣ်အန့ၣ်ဆၢၣ်**

\*ဟံၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ ဒီး တၢ်ဘၣ်ယီၣ်တဖၣ် လၢအပျဲၣ်န့ၣ်လၢ နကယုထီၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒိကန့ၣ် လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ကွၢ်မဲၣ်တၢ်အံၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. တဲန့ၣ်ပၢၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလီၤတၢ်လီၤဆဲး ဒီး ပၣ်ဃုာ်ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလီၤလီၤဆီဆိတဖၣ် လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ (အဒိ., မံၤ, မုၢ်န့ၣ်မုၢ်သီ, တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ, တၢ်မၤအသး, ဒီး တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်လီၤ). အလီၢ်မ့ၢ်အိၣ်န့ၣ် နဘျးစဲအါထီၣ်လၢ်ကဘျးပၤ မ့တမ့ၢ် လၢ်တီလၢ်မိအဂၤတဖၣ် ဖဲ အလီၢ်မ့ၢ်အိၣ်အသိးန့ၣ်တက့ၢ်.

**တၢ်ဃုာ်လီၤဘျီဘၣ်အစၢၤ လၢတၢ်ဆၢၣ်အိၣ်အိၣ်တဖၣ်**

\*ဟံၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ဃုာ်လီၤတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲအစၢၤ လၢတၢ်ဆၢၣ်အိၣ်အိၣ် (တၢ်လၢနန့ၣ်အိၣ်လၢ ကြးကဲထီၣ် လၢကမၤဘၣ်လီၢ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဃုာ်လီၤဘျီဘၣ် တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ ကသုဒ်လဲၣ်) လၢတၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ်ဒီးအိၣ်ဖဲတၢ်ဆၢၣ်ကတီၢ်အံၣ်န့ၣ်လီၤ. အလီၢ်မ့ၢ်အိၣ်န့ၣ် နဘျးစဲအါထီၣ်လၢ်ကဘျးပၤ မ့တမ့ၢ် လၢ်တီလၢ်မိအဂၤတဖၣ် ဖဲ အလီၢ်မ့ၢ်အိၣ်အသိးန့ၣ်တက့ၢ်.

